
اقتصادی6

گروه اقتصادی - ســید احسان 
خانــدوزی در گردهمایــی مدیران 
کل اســتانی ایــن وزارتخانه خطاب 
بــه مدیران حاضر اظهــار کرد: غیر از 
موضوع وصــول درآمدهای مالیاتی 
که شــرایط خاص خود را دارد باید تا 
پایان بهمن امسال برنامه عملیاتی خود 
را در استان محقق کنید و چیزی برای 

اسفندماه باقی نماند.
وی افزود: گزارش عملکرد کل 
ســال و مواردی نظیر سرمایه گذاری، 
مولدسازی بخشی از ظرفیت تبصره ۱۸ 
بودجه که در ۱۴۰۱ و تا آن زمان به شما 
تعلق می گیرد تا اســفند باید ارائه شود 
و این موضوع مســتلزم آن است که تا 
۱۲۰ روزی که فرصت دارید همکاران 
را با سرعت بیشتر برای تعیین تکلیف 
مواردی که تاکنون باقی مانده است به 

همکاری دعوت کنید.
وزیر اقتصاد گفت: نقش محوری 
که همواره انتظار داشتم شما در مجموعه 
اقتصادی استان داشته باشید این است 
که به آن مواردی که برخورد می کنید و 
این قابلیت را دارد که وزارتخانه به شما 

کمک کند را منتقل کنید.
خاندوزی ادامه داد: خوشــحالم 
کــه این موضوع جا افتاده که در برخی 
استان ها مدیر کل امور اقتصادی و دارایی 
را به عنوان مشاور همیشگی استاندار به 
رسمیت می شناســند و در طرح های 
مهم بدون اخذ نظر شما تصمیم گیری 
نمی کنند اما همان مواردی که باقی مانده 
و نیازمند است که وزارت خانه کمک 
کند را در شــورای استانی مطرح کنید 
و با دســتگاه های تابعه نیز هم افزایی 

صورت بگیرد تا از ظرفیت دستگاه ها 
استفاده کنید.

تأکید بر شایسته سالاری
وی با تأکید بر موضوع شایســته 
سالاری بیان کرد: بر موضوع شایسته 
سالاری در سازمان های تابع تأکید کنید، 
در حال حاضر می توانیم با فراغ خاطر 
بهتری روی عنصر شایسته گزینی فارغ 
از فشــارهایی که ممکن است وجود 

داشته باشد تمرکز کنیم.
وزیر اقتصــاد خطاب به مدیران 
استانی تاکید کرد: اگر در سازمان های 
زیرمجموعه وزارت اقتصاد در استان ها 
مدیر ضعیفی وجود دارد، شما را مسئول 
می دانم و باید این موضوع را منتقل کنید 
تا یک بدنه یکپارچه قوی در مدیریت 

استان ها داشته باشیم.
خانــدوزی تصریــح کــرد: به 
دســتگاه های تابع این پیام را برسانید 
تا حد ممکن باید به ســمتی برویم که 
گزینه های بهینه را از داخل مجموعه ها 

شناسایی کنیم و آنها را ارتقا دهیم.
وی گفــت: اینکه بــرای افرادی 
توصیه و سفارش از بیرون برسد یک 
امتیاز منفی برای افرادی که ســفارش 
می شــوند، است و هیچ بنایی مبنی بر 
اینکــه فرد ذی صلاح را غیــر از افراد 

وزارتخانه تقویت کنیم، نداریم.
وزیر اقتصاد خواســتار فعال تر 
شدن مدیران استانی در استان ها شد و 
اظهار داشــت: هر قدر در نقش مدعی 
العموم فعال تر باشید تا فعالان اقتصادی 
شما را به عنوان پناه خود در نظر بگیرند 
و هر آن چیزی که در این زمینه موفقیت 
کســب می کنید را از این پس به عنوان 

گزارش های موردی منتقل کنید.
خاندوزی بــا بیــان اینکه باید 
از ظرفیت هــای بیــرون وزارتخانه 
استفاده شــود، افزود: غیر از اتاق های 
بازرگانی و فعالان کســب و کار سایر 
فعالان استانی هم باید در اداره اقتصاد 
و دارایــی را به روی خود باز ببینند؛ به 
بهانه های مختلــف از آنها جلب نظر 
کنیــد و کمک بخواهید، چه اســاتید 
دانشگاه و چه فعالان جهادی و حوزه 
اجتماعی و تشکل هایی که می توانند در 
حوزه نظارتی به عنوان همکار بازرس 
افتخاری و ناظر از طرف شما تخلفات 
کــه در حوزه مختلف وجــود دارد را 

بررسی کنند.
وی گفت: این ها مواردی اســت 
کــه می تواند ضریب نفــوذ اداره کل 
امــور اقتصادی و دارایی اســتان را در 
بین گروه ها و تشکل هایی که تا امروز 
خود را غریبه احساس می کردند و فکر 
نمی کردند مجموعه اقتصاد و دارایی از 
ظرفیت آنها اســتفاده و کمک بگیرد را 
افزایش دهد، مزیت ما این اســت که 
بتوانیــم با چند برابــر نیروی همکار، 
پوشش حداکثری بدهیم، به اندازه ای 
مســئولیت زمین مانده وجود دارد که 
بتوان از این ظرفیت تشکل ها استفاده 

کرد.
ســران ســه قــوه برای 
مولدســازی دارایی ها به دفتر 
مقام معظم رهبری نامه نوشتند

وزیر اقتصاد با اشــاره به موضوع 
مولدسازی دارایی ها بیان کرد: در حال 
پیگیری برای دریافت مجوز ویژه برای 
دستگاه هایی هستیم که برای واگذاری 

اموال مازاد خود همکاری نمی کنند، در 
این رابطه نامه ای از سوی سران سه قوه 

به دفتر مقام معظم رهبری ارسال شده 
است. وی خاطرنشان کرد: در صورت 

تأیید، اختیارات ویژه ای پیدا خواهیم 
کرد تا اگر دســتگاه ها همکاری نکنند 

بتوانیم در مــدت یک ماه در هیئتی به 
دبیــری وزارت اقتصاد بــرای تغییر 
کاربری، تغییر قیمــت، فروش و این 

موارد تصمیم گیری کنیم.
خاندوزی با تشــکر از عملکرد 
مدیران استانی درباره تبصره ۱۸ افزود: 
با توجه به اینکه امسال سازمان برنامه 
و بودجه در مورد تخصیص تبصره ۱۸ 
اقدام ویژه ای انجام نداده است، همین 
جایگاهی که شــما دارید و دستگاه ها 
می دانند محوریــت با وزارت اقتصاد 
اســت با پیگیــری و کیفیت کاری که 
دارید بتوانیــم همین جایگاه را حفظ 

کنیم.
وزیر اقتصاد با اشــاره به موضوع 
دسترسی به داده های وزارتخانه گفت: 
از مدیــران وزارتخانه می خواهم که با 
مرکز اقتصاد هوشمند وزارتخانه تعامل 
کننــد که بتوانیم برای همه مدیران کل 
وزارتخانه یک رمز عبور ویژه داشــته 
باشیم که دسترسی به سامانه مالیات و 

گمرک برای آنها فراهم شود.
جدیــد  ظرفیت هــای  از 

استفاده کنید
وی دربــاره تأمین مالی پروژه ها 
نیز بیان کــرد: یکی از تقاضاهای بنده 
از همــکاران این اســت کــه واقعاً از 
ظرفیت های جدید اســتفاده کنند؛ از 
صنــدوق پروژه ها برای تأمین مالی در 
استان ها برای پروژه هایی که اقتصادی 
است و به اندازه ای جذابیت دارد که از 
شیوه های دیگر آن را تأمین مالی کنیم، 
با مجــوز از حوزه بانکی و هم بورس 
بتوانیــم کار را انجام دهیم تا برخی از 
پروژه ها معطل تخصیص جدید نباشد 

این موضوعی است که عملکرد شما را 
از پیشینیان متمایز می کند.

خانــدوزی در ادامه با اشــاره به 
عملکــرد بانک های خصوصی اظهار 
کــرد: به جز دو تا ســه اســتان از ۳۱ 
استان کشور در سایر استان ها با چالش 
مواجه هستیم ما این موضوع را به بانک 

مرکزی منعکس کردیم.
برخــی بی انضباطی ها در 
بانک های خصوصی رســماً در 

سامانه کدال مشاهده می شود
وزیر اقتصــاد خطاب به مدیران 
اســتانی گفــت: به نظر مــن موضع 
وزارت اقتصاد باید در کنار اســتاندار 
موضع مطالبه کننده باشد، بدانید فعالان 
اقتصادی، تجار، تولیدکنندگان و عامه 
مردم با شــما همکاری خواهند کرد و 
این نارضایتی را از عملکرد بانک های 

خصوصی در اکثر استان ها دارند.
وی ادامه داد: عملکرد بانک های 
استان از لحاظ رعایت تکالیف را ماهانه 
و به صورت متناوب اعلام کنید، اسامی 
بانک های با عملکرد ضعیف و خوب را 
اعلام کنید، زمانی که ماهانه و به صورت 
متناوب این کار صورت گیرد آرام آرام 
جامعه حساس می شــود و می توانیم 
ایــن مطالبه را از بانک های خصوصی 
داشته باشــیم. خاندوزی تاکید کرد: 
برخی بی انضباطی ها را در بانک های 
خصوصی رســماً در ســامانه کدال 
مشاهده می کنیم که نرخ های مصوب را 
صراحتاً پشت سر می گذارند، این جزو 
کار ویژه های جدی و جدیدی است که 
خوب است در استان ها بخش نظارت 

بر بیمه و بانک ها را تقویت کنیم.

انتقاد وزیر اقتصاد از بی انضباطی 
مالی در برخی بانک های خصوصی
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: متاسفانه شاهد عدم توجه به انضباط مالی در برخی بانک های خصوصی هستیم

 و در سامانه کدال می بینیم که نرخ های مصوب را صراحتاً پشت سر می گذارند.

گروه اقتصــادی -  یک مقام  
مسئول گفت:با کمک بانک ها در نحوه 
ارائه تسهیلات و حمایت سازمان ها و 
شرکت های بزرگ احتمال بهر برداری 
هزار مگاوات انرژی خورشــیدی تا 

سال آینده وجود دارد.
سال گذشته علی اکبر محرابیان 
وزیــر نیرو از چند بند حمایتی لایحه 
بودجه ۱۴۰۱ ســخن به میان آورد و 
گفته بــود تولید ۱۰ هــزار مگاوات 
برق از نیروگاه های خورشــیدی طی 
۴ سال در کشــورمان هدف گذاری 
شــد. اما این هدف گــذاری به کجا 
رســید؟ عضو هیــأت مدیره انجمن 
ســازندگان و تأمین کنندگان کالا و 
خدمــات انرژی هــای تجدیدپذیر 
ایران  محمود کریمــی در رابطه با ان 

موضــوع می گوید: از مقدار ۱۰ هزار 
مگاوات نیروگاه های تجدید پذیر ۴ 
هزار مگاوات خورشــیدی، سه هزار 
مگاوات بادی و ســه هزار مگاوات 
از محل بهینه ســازی و صرفه جویی 
تأمین می شــود تا از ایــن طریق ۱۰ 
هزار مگاوات در سازمان انرژی های 
تجدید پذیر و بهره وری ایران محقق 

شود.
وی ادامــه داد: در مــورد تحقق 
آن بــا توجه به اینکــه این بخش به 
سرمایه گذاران بخش خصوصی نیاز 
دارد ابتــدا باید در رویه صدور مجوز 
سهولت های در نظر گرفته شود، زیرا 
فــردی که عزم احــداث نیروگاه ۱۰ 
مگاواتــی صدور اخذ مجوز ۲۴ گانه 
چقدر زمان بر اســت؛ مــدت زمان 

کوتاهی نیاز دارد یا پروســه چندین 
ماهه پیش رو دارد.

کریمی افــزود: در صورتی که 
همه این موارد به صورت متمرکز در 
سازمان انرژی های تجدید پذیر باشد، 
با برنامه ریزی صحیح در کوتاه ترین 
تولیــد اتفاق می افتد بــه همین دلیل 
تحقق این موضوع در چنین شرایطی 

کمی دور از ذهن است.
وی در پاســخ بــه این ســوال 
کــه تا پایان ســال چه میــزان از این 
برنامه اجرایی می شــود در این زمینه 
توضیح داد: ۴ هزار مگاوات نیروگاه 

خورشــیدی برنامه ۴ ساله دارد که در 
صورت برنامه ریــزی دقیق، کمک 
بانک ها در نحوه ارائه تســهیلات و 
حمایت ســازمان ها و شــرکت های 
بــزرگ احتمــال بره بــرداری هزار 
مگاوات تا سال آینده وجود دارد. در 
چنین شــرایطی تا پایان سال هم ۵۰۰ 
الی ۶۰۰ مــگاوات قابل برنامه ریزی 
است. اما در صورتی که چنین رویه ای 
وجود نداشته باشد نهایتاً ۵۰ مگاوات 

تحقق پیدا می کند.
صنایع  ویژه  تســهیلات 
را ترغیــب به ســرمایه گذاری 

می کند
وی با اشــاره به اینکه در جای 
جــای جهان تســهیلات ویژه ای در 
اختیــار افراد و صنایعی قرار می گیرد 
تا به آســانی اقدام به احداث نیروگاه 
خورشیدی کنند، در این زمینه توضیح 
داد: در بســیاری از کشورها اقداماتی 
انجام شــده که مردم به اســتفاده از 
انرژی های تجدید پذیر روی آوردند. 
حمایت هایــی نظیــر حمایت های 
گمرکــی، مالیاتی و زیســت بومی. 
به عبارتی مشــوق هایی وجود دارد 
کــه افراد و صنایــع را را علاقمند به 

سرمایه گذاری در این حوزه می کند، 
همچنین ارائه تسهیلات بانکی ارزان، 
عدم قطعی بــرق در پیک و… همه 
امتیاز و مشــوقاتی است که صنایع را 
می تواند علاقمند به ســرمایه گذاری 
در ایــن حوزه کنــد. کریمی خاطر 
نشان کرد: در صورتی که چنین رویه 
وجود داشــته باشد، فعالین صنایع از 
این ظرفیت بهره مند می شوند. در این 
حالت یک پتانســیل با ارائه مشوق ها 
ســرمایه گذاران فراوانــی را به خود 
جــذب کند، چرا که مالیات و گمرک 
اعداد و ارقام سنگینی دارند که در سبد 

هزینه شرکت ها قرار می گیرد. اگر این 
موارد مشمول ســرمایه گذاران این 
حوزه نشود همه علاقمند می شوند به 
عنوان مثال هم اکنون صنایعی که بیش 
از یک مگاوات برق مصرف کنند باید 
یک درصد از بــرق خود به صورت 
خورشــیدی تأمین کنند در صورت 
سرپیچی از آن جریمه هایی برای آنها 
در نظر گرفته شده است؛ مثلًا مشمول 

قیمت گاز صادراتی می شوند.
به  مالیاتی  معافیت هــای 

کمک تجدید پذیر ها بیاید
وی ادامه داد: در چنین شرایطی 
این افــرد عــزم احداث نیــروگاه 
خورشیدی هستند، زیرا هم برایشان 
ارزان تمــام می شــود و می توانند بر 
آن ســرمایه گذاری کنند. در غیر این 

صورت تمایلی برای احداث نیروگاه 
از خود نشــان نمی دهنــد ولی وقتی 
این فرمول را پیشــنهاد شود برایشان 
اهمیت پیــدا می کند کــه در حوزه 
تجدید پذیر سرمایه گذاری کنند. به 
عنوان مثال شرکتی یک میلیارد هزینه 
مالیاتی ســالیانه اش می شود، با اعلام 
اینکه یک نیــروگاه ۲۰ کیلو واتی بر 
روی ســقف کارخانه احداث و ۵۰۰ 
میلیون تومان هزینه کرده اســت، در 
چنین شــرایطی باید این هزینه را از 
مالیات آن کســر کــرد و ما به تفاوت 
آن پرداخت شود این همان مکانیزمی 
است که باعث توسعه صنعت می شود 
یعنی ســازمان ها هم راستا با یکدیگر 
جهت توســعه صنعت تجدید پذیر 

گام بردارند.

عضو هیئت مدیره ساتکا عنوان کرد؛

تامین تسهیلات ویژه برای ایجاد هزار مگاوات انرژی خورشیدی

عملکــرد بانک های اســتان از لحاظ رعایت تکالیــف را ماهانه و بــه صورت متناوب 
اعــلام کنید، اســامی بانک هــای با عملکــرد ضعیف و خــوب را اعلام کنیــد، زمانی 
کــه ماهانه و به صــورت متناوب ایــن کار صورت گیــرد آرام آرام جامعه حســاس 
می شــود و می توانیــم ایــن مطالبــه را از بانک هــای خصوصی داشــته باشــیم.

گروه اقتصادی - تحلیلگر مسائل 
اقتصادی با انتقاد به صحبت های مطرح 
شده در خصوص اثر مثبت آزادسازی 
بی قید و شرط واردات بر افزایش تولید 
ناخالص داخلی گفت: رشد اقتصاد ملی 
در گروی سرمایه گذاری است. وزارت 
صمت باگذشــت شــش ماه از سال 
جاری، ســرانجام فهرستی از کالاهای 
ممنوعه به جهت واردات در کشــور را 
منتشر کرد. بر اساس این فهرست گروه 
کالایی ۴ شــامل کالای غیرضروری یا 
دارای تولید مشابه داخلی با ۱۵۵۰ قلم 
کالا و گروه کالایی ۲۷ با ۶۰۰ کالا اجازه 
ورود به کشــور را نداشــته و به عنوان 
کالای ممنوعه شــناخته شدند. انتشار 
این فهرست به منزله تداوم محدودیت 
و ممنوعیت هــای وارداتی بوده که در 
ســال های اخیر در کشور اعمال شده 
اســت، موضوعی که باعث شد برخی 
از کارشناســان اقتصــادی در فضای 
مجازی، علیه آن واکنش نشــان دهند. 
از قرار معلوم، این دســته از کارشناسان 
باور دارند، واردات بی قیدوشرط کلید 
رونق تولید و افزایش رشــد اقتصادی 
گفت  بایــد  اســت.دراین خصوص 
موضوع ممنوعیت واردات، بعضاً حتی 
در کشورهای توسعه یافته نیز مشاهده 
می شود، کشورهای جهان در مقاطعی 
به ســبب حمایت از صنایــع داخلی 

یــا آینده نگری، برخــی از کالاها را در 
فهرست کالای ممنوعه قرار می دهند.

البته رویکرد اصلی اتخاذ شــده 
در کشــورهای دنیا، اســتفاده از نظام 
تعرفه گذاری و سیاســت های مشابه 
است، به طور مثال کشورهای متقاضی 
صــادرات خودرو به ایــالات متحده 
باید در این کشــور یــک واحد تولید 
تأســیس نمایند و سیاست هایی از این 
قبیل در کشــورهای دیگر نیز مشاهده 
می شود. مسئله بعدی به شرایط خاص 
ایــران و بحث مدیریــت منابع ارزی 
مربوط می شــود، به ســبب تحریم و 
سیاست های اقتصادی دهه ۹۰، کشور 
با محدودیت های ارزی مواجه است و 
آزادسازی واردات در چنین شرایطی، 
حتی اگر منجر به تولید شــود، به دلیل 
کمبود منابع ارزی موجب افزایش نرخ 
ارز و درنتیجه رشــد قیمت ها خواهد 

شد.
رشــد اقتصادی تحت تأثیر 

تجارت نه واردات
داود سوری، اقتصاددان و تحلیلگر 
مسائل اقتصادی، صِرف آزادی واردات 
را در روند رشــد اقتصادی معجزه آسا 
ندانست و گفت: فعالیت تجاری در کنار 
مؤلفه های دیگر به جهت رشد اقتصادی 
تأثیرگذار است، از طرفی فعالیت تجاری 
به معنی ســهولت در مبادلات با جهان 

تلقی می شود که این امر بر روی تأمین 
مــواد اولیه و انگیزه تولید مؤثر خواهد 
بود. به گفته سوری، رشد اقتصاد ملی به 
معنی افزایش تولید کالا و خدمات بوده 
که این امر نیازمند به سرمایه، نیروی کار 
و مدیریت اســت. وی ادامه داد: با این 
وجود در سه مؤلفه گفته شده مشکلاتی 
وجــود دارد و حداقل در ایران نیازمند 
به ســرمایه گذاری و علم روز مدیریت 

هستیم.
تجارت در گروی تولید

تحلیلگر مسائل اقتصادی در بخش 
دیگری از اظهــارات خود به موضوع 
ارتباط بــا جهان اشــاره و اعلام کرد: 
کالاهای مختلفی در کشورهای جهان 
تولید می شود و به دلیل نیاز کشور باید 
ارتباط مناسبی با کشورهای دنیا داشت 
تا عــلاوه بر تأمیــن کالای موردنیاز، 
امکان محصولات به کشورهای دیگر 
نیز فراهم شود. وی افزود: البته صادرات 
محصولات در گروی تولید است و تولید 
نیز تحت تأثیر سرمایه گذاری قرار دارد، 
ســرمایه گذاری نیز به »امنیت«، »ثبات 
اقتصادی« و »پیش بینی پذیری اقتصاد« 
وابستگی دارد و تا زمانیکه دولت شرایط 
فوق را مهیا نسازد، نمی توان انتظار رشد 

سرمایه گذاری در تولید را داشت.
سوری در ادامه، بحث ممنوعیت 
واردات را موضوعی منســوخ شده در 

دنیا دانســت و گفت: مواردی از قبیل 
خودکفایــی و ممنوعیت پس از جنگ 
جهانی دوم وجود داشــته که باگذشت 
زمان حذف شده اســت، در واقع اگر 
شــما قادر به خرید محصول با قیمت 
بســیار اندک هســتید، نیاز به تولید آن 
نداشته و باید تمرکز خود را روی تولید 
محصولات با قیمــت بالاتر معطوف 

کنید.
نظام تعرفه گــذاری، ابزاری 

جهت سیاست گذاری کشورها
تحلیلگر مســائل اقتصادی نظام 
تعرفه گــذاری را یکــی از اصلی ترین 
منابع درآمدی دولــت و راهکار ورود 
کالا به کشــور دانســت و گفت: این 
سیاســت به عنوان یــک ابزار حمایتی 
در بخش هــای خــاص بوده اســت، 

به عنوان نمونه واردات شــکر و سیگار 
در آمریکا و میــان ایالت ها غیرقانونی 
یا با تعرفه هایی همراه اســت. از سوی 
دیگر با وجود اینکه دارو در کانادا ارزان 
است، اما شاهد غیرقانونی بودن خرید 
دارو توسط اهالی ایالات متحده در کانادا 
هســتیم که این سیاست به دلیل پیشرو 
بــودن صنعت دارو در آمریکا اســت، 
درواقع با وجود گــران بودن دارو، اما 
شرکت های دارویی ایالات متحده در 
تولید دارو پیشرو بوده و در آینده منافع 

کلانی نصیب آمریکا خواهد شد.
ســوری در انتهــا گفــت: ابزار 
تعرفه گذاری حتی در کشورهای دیگر 
نظیر چین نیز استفاده می شود و در ایران 
نیز این ابزار باید در سیاست گذارهای 

اقتصادی استفاده شود.

گروه اقتصــادی - طبق آمار، 
طی شــش ماهه نخست سال جاری 
بالغ بر شش میلیون تن صادرات اقلام 
فولادی صورت گرفته که نســبت به 
مدت مشابه ســال گذشته برای همه 
مقاطع، محصولات و شــمش و آهن 
اســفنجی کاهشی رقم خورده است؛ 
این در حالیســت که تا اردیبهشــت 
ماه نیز روندی صعودی داشــت، اما 
 پــس از آن رونــدی نزولی طی کرده 

است.
بــر اســاس آماری که توســط 
انجمــن تولیدکنندگان فــولاد ایران 
منتشــر شده اســت، طی شش ماهه 
نخســت امســال یک میلیون و ۲۵۹ 
هزار تن مقاطع طویل فولادی صادر 

شــده که نسبت به یک میلیون و ۳۱۳ 
هزار تن صادر شــده در مدت مشابه 
ســال گذشــته چهار درصد کاهش 
داشته و کمترین میزان افت صادرات 
 فولادی هــا را به خود اختصاص داده 

است.
پس از آن صادرات محصولات 
فولادی نیز ۱۲ درصد نسبت به شش 
ماهه سال گذشــته کاهش یافته و از 
یک میلیون و ۶۲۰ هزار تن صادرات 
در نیمه نخست ۱۴۰۰ به یک میلیون 
و ۴۲۳ هزار تن در مجموع شش ماهه 

۱۴۰۱ رسیده است.
ظرف شش ماه ابتدایی امسال، دو 
میلیون و ۹۳۷ هزار تن شمش فولادی 
)شامل اسلب، بلوم و بیلت( صادر شد 

که به نســبت سه میلیون و ۴۹۵ هزار 
تن صادر شــده در مدت مشابه سال 
۱۴۰۰، کاهش ۱۶ درصدی را تجربه 

کرده است.  
در مجمــوع صــادرات مقاطع 
تخت فــولادی نیز در شــش ماهه 
نخست  امسال نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته کاهش داشته  است. کل 
مقاطع تخت فولادی صادر شــده در 
مدت مذکور سال جاری با کاهش ۴۷ 
درصدی نسبت به میزان صادرات آن 
در مدت مشــابه سال گذشته به ۱۶۴ 
هزار تن رســیده است. طی شش ماه 
نخست سال گذشته در مجموع ۳۰۷ 
هــزار تن مقاطع تخت فولادی صادر 

شده بود.

در نهایت بیشترین افت صادرات 
فولادی هــا مختص آهن اســفنجی 
اســت که ۵۴ درصد کاهش یافته، در 
حالی که تا اردیبهشــت ماه صادرات 
آن صفر بوده و این در حالیست که تا 
رشــد ۲۰۰ درصدی صادرات هم در 
نیمه نخست سال گذشته رقم خورده 
بود، اما میزان صادرات آهن اسفنجی 

در سال جاری کمتر می شود.
طی شش ماهه ۱۴۰۱ در مجموع 
۳۱۲ هزار تن آهن اسفنجی صادر شده 
که ۵۴ درصد کمتر از میزان صادرات 
آن در مدت مشابه سال گذشته است. 
در نیمه نخست سال گذشته ۶۷۳ هزار 
تن از این محصول معدنی صادر شده 

است.

گروه اقتصادی - رئیس سازمان 
هواپیمایــی کشــوری با بیــان اینکه 
هیچکــس در مجموعــه ایرلاین ها 
به دنبال پرواز با تاخیر نیســت، چون 
برای شــرکت ضرر اقتصــادی دارد، 
گفــت که علت تاخیر باید شــفاف و 

روشن به مردم اطلاع رسانی شود.
محمــد محمدی بخــش درباره 
تاخیر پرواز در شرکت های هواپیمایی 
گفت: موضوع تاخیرهای هواپیمایی 
یک زنجیره است؛ سازمان هواپیمایی 
هم با زنجیره ای از دلایل مواجه است، 
بخشی از آن آب و هوا، بخشی خرابی 
و تعمیرات هواپیما، بخشــی نیروی 
انســانی، بخش فرودگاهی و امنیتی 
است و موضوعات مختلف دست به 

دست هم می دهد. سازمان هواپیمایی 
به عنــوان نهاد حاکمیتی تشــخیص 
می دهد که این تاخیر، با توجه به شرایط 
بیرونی رخ داده یا شرایط درونی عامل 
آن بوده، عامل انســانی علت آن بوده 
یا عامل غیرانسانی. زمانی که ما احصا 
کنیم  عامل انسانی باعث تاخیر بوده و 
عمدی صورت گرفته است، باید حکم 
قضایی بگیریم و برخورد قضایی کنیم 
که بعضا هم این موضوع اتفاق می افتد.

معــاون وزیر راه و شهرســازی 
بیــان کرد: اگر فردی کاری انجام دهد 
که باعــث تاخیر و بــروز نارضایتی 
شــود، درصورتی که ایــن موضوع 
خارج از چارچوب قوانین و مقررات 
و اختیاراتــش باشــد، حتمــا باید به 

نهادهای ذی ربط قضایی معرفی شود 
و پاسخگو باشــد.  بعضا هم سازمان 
تعزیــرات و دســتگاه های قضایی به 
این موضوع وارد شــده و پرس وجو 
می کننــد و البته این موضوع هم حتما 
به این معنا نیســت که آن فرد محاکمه 
می شــود، بلکه ادله اش را ارائه می کند 
که یا پذیرفته می شــود یا اگر کســی 
متخلف باشــد، برایــش حکم صادر 
می شــود. محمدی بخش با بیان اینکه 
مرجع رسیدگی به موضوع تاخیرهای 
هوایی، ســازمان هواپیمایی کشوری 
است، افزود: مگر اینکه حوزه جرم یا 
اتفاقی در حوزه عامه رخ دهد که در آن 
صورت دستگاه قضایی وارد می شود. 
برای سازمان هواپیمایی هم تفاوتی بین 

اینکه ایرلاین  خصوصی باشد یا دولتی 
وجود ندارد و حتما رسیدگی صورت 
می گیرد و ســازمان هم بدون اغماض 
به این موضوع ورود می کند. دلایل این 
تاخیرها متعدد است و ما هم باید تلاش 
کنیم در حوزه فرودگاهی شــفاف و 
روشن اطلاع رسانی کنیم، تا تعمیرات، 
خطای انسانی، آب و هوا و هرچه را که 
در این چرخه منجر به تاخیر می شود، 
صادقانه به مردم گزارش دهیم؛ اما باید 
این موضــوع را بپذیریم که هیچکس 
در مجموعــه ایرلاین به دنبال پرواز با 
تاخیر نیست، چون برای شرکت ضرر 
اقتصادی دارد،  مــا هم بدون تعارف 
و رودربایســتی، علت را هرچه باشد 

بیان می کنیم.

یک تحلیلگر اقتصادی مطرح کرد؛

آیا ممنوعیت های وارداتی مانع از افزایش رشد اقتصادی می شود؟

صادرات فولادی ها کم شد علت تاخیرها باید به مردم اطلاع رسانی شود

گروه اقتصادی - رئیس اتحادیه نانوایان سنگکی خاطر نشان کرد: بعد از آزادسازی نرخ آرد نانوایان فانتزی بخشی از 
مردم که نیازشان را با این نوع نان ها تامین می کردندخریدار نان سنتی شدند و مصرف این نان ۳۰ درصد افزایش پیدا کرد. 
علاوه بر این با افزایش نرخ ماکارونی و ســایر غلات و مقایســه قیمت این اقلام با نان، مردم به این نتیجه رســیدند که بهتر 

است نان را جایگزین غلات کند.
محمد سلیمانی ، با بیان اینکه طرح دستگاه های هوشمند کردن نانوایی ها نتوانست رضایت نانوایان را جلب کند، گفت: 
نانوایان از نحوه پشتیبانی دستگاه ها از سوی بانک عامل ) بانک سپه( راضی نیستند چراکه مجری طرح نمی توانند پاسخگوی 

تامین رول کاغذ این دستگاه برای واحدهای نانوایی باشند و حداقل یک هفته برای تامین رول نانوایان معطل می شوند.
وی ادامه داد: دســتگاه های هوشــمند بنا به نرخ نامه ۱۴۰۰ کار می کنند و فروش نان با نرخ ســال گذشته نمی تواند 
پاسخگویی هزینه نانوایان باشد. همچنین دولت یک بسته حمایتی برای جبران هزینه های نانوایان در نظر گرفت و مقرر 
کــرد کــه ۱۵ درصــد ما به التفاوت برای نان نوع یک و ۱۰ درصد برای نان نوع دوم پرداخت کند که هنوز این برای نانوایان 

مبلغ برای نانوایان واریز نشده است.
این فعال صنفی با بیان اینکه هزینه نانوایان در سال جاری بیش از ۲۰۰ درصد افزایش پیدا کرد، خاطر نشان کرد: هزینه 
کارگری، مواد اولیه روغن، افزودنی ها افزایش قابل توجهی پیدا کرد و نانوایان برای تامین این هزینه ها مجبور شدند از جیب 

خرج کنند چراکه نرخ نان ها متناسب با هزینه ها تغییر نکرد.
رئیس اتحادیه نانوایان سنگکی با اشاره به برگزاری جلسات فعالان این صنف در کارگروه آرد و نان استانداری، افزود: 
کارگروه آرد و نان آنالیز قیمت نانوایان را بررسی و تصویب کرد که دولت ۸۰ درصد از هزینه های نانوایان را برای آنها واریز 
کند و این مهم به تایید سازمان حمایت نیز رسید و برای اجرا به وزارت کشور فرستاده شد وزارت کشور هنوز موافقت و 

عدم موافقت خود را در این زمینه اعلام نکرده است.
سلیمانی در پاسخ به این پرسش که این روزها شاهد صف های طولانی در نانوایان هستیم به نظر شما چرا تمایل به 
مصرف نان در بین مردم افزایش پیدا کرده است؟ گفت: بعد از آزادسازی نرخ آرد نانوایان فانتزی بخشی از مردم که نیازشان 
را با این نوع نان ها تامین شد خریدار نان سنتی شدند و مصرف این نان ۳۰ درصد افزایش پیدا کرد. علاوه بر این با افزایش نرخ 
ماکارونی و سایر غلات و مقایسه قیمت این اقلام با نان مردم به این نتیجه رسیدند که بهتر است نان را جایگزین غلات کند.

وی با اشاره به نرخ انواع نان در بازار، افزود: نرخ نان نوع ۳ متناسب با مکانیزم عرضه و تقاضا تعیین می شود؛ نان نوع 
دوم ۳ هزار تومان و نان نوع اول ۲ هزار تومان است؛ اما شواهد بازار حاکی از این مهم است که کمتر نانوایی به این نرخنامه 
پایبند است. نانوایان شمال شهر تهران چندان به این نرخ نامه مقید نیستند اما نانوایان مرکز و جنوب شهر تلاش دارند که این 

نرخ نامه را بیشتر رعایت کنند اما تا زمانی که نرخ نامه جدید اعلام نشود نمی توان این بازار را کنترل کرد.
این فعال صنفی در پایان تاکید کرد: نانوایان خواهان گران شدن نرخ نان نیستند و حداقل منتظر پرداخت بسته حمایتی 

به نانوایان هستند این مبلغ می تواند بخشی از فشارهایی که به نانوایان تحمیل شده را متعادل کند.

رئیس اتحادیه نانوایان سنگکی؛

مردم نان را جایگزین غلات کردند
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